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سخنرانی
مراسم ســوگواری حضرت اباعبدالله الحسین)ع( از 
شب یازدهم ماه محرم به مدت پنج شب بعد از اقامه 
نماز جماعت در مســجد احمدیه نارمک با حضور 
حضرت آیت الله جلالی خمینی برگزار و از سخنرانی 
و المسلمین  حجت الاسلام  مکرم  دانشمند 

فرقانی خراسانی بهره مند می شویم.
اصلاحی-مسئولدفتر

دفتر تحکیم وحدت اعلام کرد: در شرایط جنگ 
اقتصادی، تلاش برای شفاف کردن اطلاعات مالی برای 
دشمن که منجر به بستن اندک راه های تنفسی کشور 

در ابعاد اقتصادی می شود؛ خیانت به جامعه است.
اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان )دفتر تحکیم 
وحدت( طــی بیانیه ای تحلیلی در مورد لایحه CFT اعلام 
کرد: در شرایط جنگ اقتصادی که قرار است موج تحریم های 
بیشتری از جانب آمریکا علیه کشور طرح و اعمال شود؛ و 
عملا بعضی وزارتخانه ها، نهادهای تجاری و مالی آمریکایی 
و اروپایی به اتاق جنگ علیه مردم ایران تبدیل شــده اند؛ 
تلاش برای شــفاف کردن اطلاعات مالی برای دشمن که 
منجر به بستن اندک راه های تنفسی کشور در ابعاد اقتصادی 

می شود؛ خیانت به جامعه ای است که درگیر جنگ تمام عیار 
اقتصادی است. به گزارش خبرگزاری فارس، در این بیانیه 
آمده اســت: آنچه امروز در سپهر سیاسی کشور می گذرد، 
خبر از مجلس شورای اسلامی در روزهای آتی برای اتخاذ 
تصمیمی تحت فشار و پایان ضرب الاجل دو ماهه گروه ویژه 

اقدام مالی یا FATF می دهد.
اکنون با پایان این فرصت دو ماهه شــاهد ضرب الاجل 
این نهاد برای تحت فشار گذاشتن کشور هستیم و در این 
بین تعدادی از نمایندگان دست و پای خود را گم کرده اند و 
عجولانه برای به تصویب رساندن این لایحه تلاش می کنند 
و ناآگاهانه و بعضا مغرضانه وعده گشایش اقتصادی، بهبود 
آشفتگی ارزی و خروج ایران از انزوای مالیِ بین المللی را در 

صورت همکاری با FATF و پیوستن به CFT مطرح می کنند. 
در حالی که کاملا برعکس، با شفافیت چرخه پولی، بانکی، 
ارزی و صرافی هــا نقطه زنی طرف مقابل در مســائل مالی 
برای کشور دقیق تر و موثرتر می شود و عملا تمامی راه های 
دور زدن تحریم ها که تا پیش از این قسمتی از آن از جانب 

صرافی ها انجام می شد؛ ملغی می شود.
در آشفتگی اخیر ارزی کشور اگرچه سهم عوامل داخلی، 
حجم بالای نقدینگی در داخل کشور و بی تدبیری در عرضه 
ارز و ســکه بسیار اثرگذار بود اما با لو رفتن قسمتی از این 
چرخه که با اجرایی شدن بندهایی از FATF اتفاق افتاد عملا 
امکان ایجاد اختلال بیشتر را به طرف مقابل داد که نتیجه 
آن را در چند ماه اخیر در آشــفتگی ارزی و برخی از اقلام 

اساســی مشاهده کردیم. چرا که در شرایط تحریم و تنگنا 
سعی می شود از طریق برخی شرکت ها و نهادهای پوششی 
تحریم ها دور زده شــود و با شفاف کردن همان روزنه های 
رهایی بخش خود را در دام بیشــتری می اندازیم که اعمال 
خودتحریمی محسوب می شــود.اگر نمایندگان مجلس از 
تاثیــر تصمیمی که در حال اتخاذ آن هســتند بی خبرند؛ 
یعنی نســبت به قانونی که می خواهند آن را تصویب کنند 
تسلط، تحلیل و بصیرت کافی ندارند ولی اگر از آسیب آن 
برای کشور در شرایط جنگ اقتصادی مطلع هستند و تعمدا 
چنین تصمیمی گرفته اند مصداق خیانت است و در هر دو 
حالت باید در برابر چنین تصمیمی نسبت به جامعه و تاریخی 

که آن ها را قضاوت می کند پاسخگو باشند. 

اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان:

ارائه اطلاعات مالی به دشمن در شرایط کنونی خیانت است

»سکه ثامن«، نام سایتی است که در چند روز اخیر 
سر و صدای زیادی به پا کرده است که علتش هم ظاهرا 
کلاهبرداری از اعتماد مردم و سرمایه های خرد و کلان 

گروهی از آنهاست.
هفته ای که گذشــت برای تعدادی از مردم با خبرهای 
نگران کننــده همراه بود؛عنوان برخــی از اخبار این بود که 
مدیر ســکه ثامن فرار کرد؛ سکه ثامن ورشکسته شد؛ سکه 
ثامن تعطیل شد و...همچنین در تماسهایی هم که به طرق 
مختلف با روزنامه کیهان گرفته شد تعدادی از مردم نسبت 
بــه کلاهبرداری احتمالی از آنها توســط ســکه ثامن ابراز 

نگرانی کردند.
ماجرا از این قرار است که شرکت بازرگانی»آریو پرگاس 
آیلین« با عنوان »سکه ثامن« از سال 95 فعالیت خود را در 
زمینه مرکز معاملات ســکه و طلای آبشده، معاملات حواله 
شنبه ای طلا، معاملات جهانی انس طلا، گشایش اعتبارات و 
ال سی، واردات و صادرات کالاهای مجاز، اخذ وام و اعتبارات 
ارزی و ریالــی ازتمام بانک های خارجی و داخلی به صورت 
مجازی آغاز کرد و تاکنون به فعالیت ادامه داده تا اینکه اخیرا 
با عدم پاســخگویی به کاربران، مشکلاتی را برای گروهی از 

مردم ایجاد کرده است.
تعدادی از مردم با توجه به تبلیغات ســایت سکه ثامن، 
ســرمایه های خود را برای کسب سود بیشتر به این شرکت 
داده و مدتی به صورت آنلاین به خرید و فروش سکه مشغول 
بودند. ولی چند روزی است که این افراد امکان برداشت وجوه 

سرمایه گذاری خود را از سکه ثامن ندارند.
این شــرکت از ابتدای هفته گذشــته مشــتریان خود 
را ســرگردان کــرده و موج جدیــدی از نگرانی و اضطراب 
مالباختگی را بین گروهی از مردم ایجاد کرده است. آمار غیر 
رسمی و تایید نشده از مالباختگان شرکت سکه ثامن خبر از 
کلاهبرداری 15 هزار میلیارد تومانی سکه ثامن و عدم توانایی 
این موسسه ورشکسته برای بازپرداخت اصل پول مالباختگان 

را دارد که باعث اعتراض سرمایه گذاران شده است.
سکه ثامن بعد از تشدید نگرانی ها در بین سرمایه گذاران 
خود رســماً اعلام ورشکســتگی کرد و نوشــت: »به اطلاع 

می  رســاند بنا به اســتفاده کاربران و تریدرها از ربات های 
غیرمجــاز و همچنین کارمند ثامن که به نام شــوهر خود 
معامله می  کرد به مبلغ 500 میلیون تومان و........ و سودهای 
غیر متعارف کاربران که به وسیله ربات  ها و اتورفرش استفاده 
شده است، به اطلاع می  رساند سکه ثامن ورشکستگی خود 
را اعلام می  نماید و از امروز فقط کاربران می  توانند پول  های 
خود را بدون دریافت سودهای غیر متعارف، ثبت درخواست 
نمایند. کاربران امروز مهلت دارند موجودی خود را به فروش 

رسانده و درخواست واریز نمایند«.
نماد اعتماد الکترونیکی جعلی یا واقعی؟!

مراجعه به سایت سکه ثامن در روزهای قبل نشان می داد 
که این شرکت نمـــاد اعتمـــــــاد الکتـرونیـکی کسب و 
کارهای اینترنتی را دارد و شاید به همین دلیل هم بوده که 
مردمی که سرمایه های خود را در اختیار این شرکت قرار داده 
بودند، اطمینان داشتند این شرکت حداقل تایید شده و دارای 
مجوز است.نماد اعتماد الکترونیکی کسب و کارهای اینترنتی 
نشــانه ای است که از طرف مرکز توسعه تجارت الکترونیکی 
وابسته به وزارت صنعت، معدن و تجارت ایران به فروشگاه های 

اینترنتی که صلاحیت شان تایید شده داده می شود.
گفتنی اســت، نماد اعتماد الکترونیکی این شرکت طی 
یکی دو روز اخیر حذف شــده و دیگــر اثری از این نماد یا 
همان مجوز فعالیت و کســب و کار اینترنتی در سایت سکه 

ثامن وجود ندارد.
سؤال اساسی در مورد نماد اعتماد الکترونیکی این شرکت 
این است که اگر این نماد جعلی بوده و از سوی مرکز تجارت 
الکترونیکی وزارت صنعت داده نشــده بود چرا طی 2 سال 
از فعالیت سکه ثامن، واکنشی از سوی مسئولان این وزارت 
خانه مشاهده نشده و این هشدار به مردم داده نشد که فریب 

شرکت را نخورند؟
مجوزهای صمت و اتحادیه طلا!

یکی دیگر از اقدامات این شرکت که رسماً عدم صلاحیت 
و صداقتش را تایید می کند این است که در قسمت مجوزهای 
خود اعــلام کرده از اتحادیه طلا و جواهر نیز مجوز فعالیت 
دریافت کرده است درحالی که محمدولی رئیس این اتحادیه 

از عدم اعطای هر گونه مجوزی به این شــرکت خبر داده و 
تاکید کرده: از ابتدا فعالیت این شــرکت فاقد مجوز بوده و 
تذکرهای لازم و همچنین اقدامات لازم برای توقف فعالیت 

این شرکت داده شده بود.
همانطــور که از وزارت صمــت انتظار می رفت به مردم 
درباره جعلی بودن نماد ســکه ثامن هشدار دهند، قطعاً از 
اتحادیــه طلا نیز این انتظار وجود داشــت که قبلًا به مردم 
هشدارهای لازم را نسبت به این شرکت دهند نه اینکه بعد 
از بالاگرفتن هیاهو پیرامون این شرکت رئیس  اتحادیه اعلام 
کنــد که از حدود دو ماه قبل اخطارهایی از ســوی اتحادیه 
طلا و جواهر درباره قطع فعالیت این شــرکت داده شد و از 
راه قانونی نیز برای پلمب این واحد اقدام شــد زیرا عملکرد 
و شــیوه فعالیت این شرکت مطابق قوانین و چارچوب های 

اتحادیه طلا و جواهر نبود.
به گزارش تسنیم، این شرکت با تبلیغ در برخی رسانه های 
خبری ســعی در جلب اعتماد بیشــتر مردم از طریق این 
رسانه ها داشته و تبلیغاتی با این مضمون منتشر کرده است: 
»مرکز سکه و طلای ثامن به  عنوان بزرگ ترین و به روزترین 
مرکز خرید و فروش آنلاین طلا در ایران شــناخته شــده 
است. سرمایه گذران می توانند بدون هیچ گونه نگرانی نسبت 
به ســرمایه گذاری در این مرکز اقــدام کنند. زیرا این مرکز 
فعالیت خود را با مجوزهای معتبر و رســمی از جمله پروانه 
کسب و پروانه کسب الکترونیکی و نماد اعتماد الکترونیکی 
و نماد ثبت در رسانه های دیجیتال آغاز کرده و دارای گواهی 
اس اس ال برای امنیت کاربران است؛ همچنین طلای ثامن 
دارای تندیس مدیریت عملکرد در سنجش جهانی در زمینه 

طلا و جواهر و سنگ های زینتی است.
سکوت بانک مرکزی

یکی از مشتریان این سایت با ابراز نگرانی از مسدود شدن 
حساب های این شرکت و ابهام در دریافت سرمایه خود، گفت: 
»به ما اعلام شــده که دلیل اینکه حســاب ها از طرف بانک 
مرکزی مسدود شده باید برای دریافت پول خود صبر کنیم 
و اگر قرار هم باشد که پول های ما پرداخت شود، سودی به 
آن تعلــق نمی گیرد و اصل پــول را پرداخت می کنند که با 

این حساب بسیاری از مشتریان این سایت مبالغ میلیاردی 
متضرر خواهند شد.«

هنوز بانک مرکزی واکنشی به سرنوشت سکه ثامن نشان 
نداده است و باید منتظر ماند و دید که سرانجام این شرکت و 
مشتریان آن چه خواهد شد و هنوز مشخص نیست که می توان 

برای آنها عبارت مالباخته را به کار برد یا خیر...
هشدار پلیس به مشتریان »سکه ثامن«

البته سرهنگ تورج کاظمی، رئیس  پلیس فتای تهران 
با  اشــاره به پرونده شرکت ســکه ثامن، گفته است: پرونده 
شــرکت تجارت الکترونیک ثامن یا همان »سکه ثامن« در 
مراحل تحقیقات اولیه خود بوده و چند نفر شاکی هم دارد.

رئیس پلیس فتای تهران افزود: اگر فردی شکایتی در این 
خصوص دارد باید در دادسرای جرایم رایانه ای شکایت خود را 
مطرح کند تا پرونده آنها برای رســیدگی در دستور کار قرار 
گیرد. موضوع این سایت در حال بررسی است و امیدواریم پس 
از احضار گردانندگان سایت مذکور وضعیت آن مشخص شود.

پلیس فتا اما به مشتریان شرکت سکه ثامن هشدار داده 
که بار دیگر فریب تبلیغات فضای مجازی را نخورند و اعلام 
کرده اســت که برخی افراد ســودجو با استفاده از وضعیت 
پیش آمده درخصوص شــرکت تجارت الکترونیکی »ســکه 
ثامن« با تبلیغات گسترده در سایت ها، کانال ها و شبکه های 
اجتماعی به قربانیان و مالباختگان اعلام کرده اند که با دریافت 
مبالغی به صورت نقدی بر اساس روابط و تعاملات با مدیریت 
شرکت مذکور توانایی استرداد مبالغ و وجوهات آنان را دارند.

سرهنگ رامین پاشــایی معاون اجتماعی پلیس فتا با 
هشــدار با مشتریان موسسه ســکه ثامن گفته است: هدف 
این افراد ســودجو صرفا کلاهبرداری ثانویه از مالباختگان 
بوده و با توجه به پیگیری های پلیس فتا درخصوص شرکت 
مذکور و سرنخ های به دست آمده صرفا مالباختگان از طریق 
مراجــع قضایی و پلیس فتا پیگیر امــور خود بوده و تحت 
هیچ عنوان از پرداخت هرگونه وجوهات به افراد ســودجو و 
کلاهبردار خودداری کنند. به هرحال مردم خواستار برخورد 
 جدی و قاطع با متخلفان احتمالی و بازگشت سرمایه هایشان 

هستند.

یک کارشــناس اقتصادی گفت: حتی اگر ایران 
FATF را بپذیرد از لیســت ســیاه خارج نمی شود، 
مشکل اتحادیه اروپا در ارتباط با مبادلات اقتصادی 

با ایران،FATF نیست. 
مجید شاکری، در برنامه تلویزیونی »تیتر امشب« شبکه 
خبر اظهار داشــت: FATF یک نهاد ناظر است و با سازمانی 
ورزشــی مانند فیفا فرق می کند که در صورت اجرا نکردن 
قوانین جدید فوتبال، تیم های شرکت کننده را جریمه کند.

وی به بیان ســابقه ایجاد این سازمان مالی بین دولتی 

پرداخت و ادامه داد: این ســازمان برای بررسی هایی درباره 
وضعیت قوانین مبارزه با پول شویی در بازارهای مختلف مالی 
به وجود آمده است و نتیجه فعالیت آن در جلسات هر چهار 
ماه یک بار به اطلاع کشورهای عضو »جی هفت« می رسد تا 
این کشورها بتوانند ریسک سرمایه گذاری در بازارهای مالی 
هدف را بررسی و در مورد سرمایه گذارانی که به کشورهای 
مشــکوک می روند احتیاط کنند.به گفته این کارشــناس 
اقتصادی، ما با مبارزه با پولشویی مخالف نیستیم اما حتی 
اگر ایران FATF را بپذیرد از لیســت سیاه خارج نمی شود. 

مشکل اتحادیه اروپا یا هر کشور دیگری در ارتباط با مبادلات 
اقتصادی با ایران، FATF نیست.به گزارش خبرگزاری مهر، 
شاکری اضافه کرد: این سازمان هیچ موقع توان تحریم ندارد 
فقط زیرساخت اطلاعاتی ایجاد می کند از طرفی اجرا کردن 
یا نکردن FATF در حاکمیت و اختیار ایران است و ارتباطی 
به کشــورهای خارجی ندارد. چنانچه ایــران، FATF را هم 
بپذیرد باز هم از حالت تعلیق یا تحریم بیرون نخواهد آمد.

در همیــن راســتا، ضیاء ا... اعزازی، عضو کمیســیون 
آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با 

خبرگزاری فارس گفت: ما نباید کاری کنیم که منافع مردم 
به خطر افتد. هر زمان هم که این لایحه بررسی شود، نظر 
خودمان را داریم و مهم نیست که اروپا و آمریکا در این باره 

چه دیدگاهی دارند.
وی درباره تاثیر تصویب این لوایح بر قیمت ارز و بهبود 
روابط بانکی کشــور بیان کرد: ما تاکنون 32 بند از برنامه 
اقدام FATF را اجرا کردیم و دیدیم که هیچ تاثیری در این 
مسائل نداشت. لذا من اعتقاد ندارم که تصویب یا عدم تصویب 

لوایح مرتبط با FATF بر قیمت دلار موثر باشد.

یک ســازنده تجهیزات صنعت نفت تأکید کرد: توتال بنا بود 
تکنولوژی و ســرمایه به ایران بیاورد، اما 20 سال است با آمدن و 

نیامدن، صنعت نفت ایران را مشغول کرده است.
عبدالحمید نادریان یکی از فعالان ســاخت تجهیزات بالادستی صنعت 
نفت در گفت وگو با خبرگزاری فارس به ماجرای توتال اشــاره کرد و گفت: 
توتال بنا بود تکنولوژی و سرمایه به ایران بیاورد، اما نه تکنولوژی و نه سرمایه 
به ایران آورده اســت و 20 سال است با آمدن و نیامدن، صنعت نفت ایران 
را مشــغول کرده است. در این قرارداد4/7 میلیارد دلار کار نفتی روی هوا 
می رود و هیچ کس پاســخگو نیست. وزارت نفت و مجلس تماشاچی ترک 

4/7 میلیارد قرارداد هستند.
وی افزود: توتال کار دو میلیارد دلاری را در فاز 2 و 3 را ]با هزینه[ خیلی 
بیشتر تمام کرد و به جای حفاری در مخازن مشترک به عمد در مخازن غیر 
مشترک ایران حفاری کرد. توتال دو بار در دادگاه آمریکا به دلیل پرداخت 
رشــوه به ایرانیان محکوم شد. اما باز می رویم و با توتال قرارداد می بندیم و 

می بینیم که بدون پرداخت ضرر و زیان دوباره ایران را ترک می کند.
این سازنده تجهیزات صنعت نفت تصریح کرد: نگاه تیم اقتصادی حسن 
روحانی به بیرون از ایران است. کشور را با برجام و حال با متحدین آمریکا 
مشــغول کردند؛ مگر اروپا قبلا در برجام تضمین نداده بود که حالا دنبال 

تضمین اروپا یعنی متحدین آمریکا هستید؟
نادریان ادامه داد: با این شرایط حتی وقتی شرکت های توانمند داخلی 
حضور دارند سیســتمهای معیوب بانکی نیز با صنعتگران داخلی همکاری 
نمی کنند.وی با اشاره به اینکه ایران 5 درصد تولید نفت دنیا را در اختیار دارد 
گفت: اکنون در پارس جنوبی قطر 401 چاه و ما 250 چاه حدودا حفاری 
کرده ایم، اما قطری ها تاکنون دو برابر ما گاز برداشــت کرده اند. در برداشت 
لایه نفتی هم قطری ها 10 برابر ما برداشت دارند ایران 25 هزار بشکه قطر 
300 هزار بشــکه روزانه برداشت کرده است.این فعال اقتصادی اظهار کرد: 
انتظار داریم که توجه به ساخت داخل نسبت به گذشته بیشتر شود وگرنه 

شرایط صنعت نفت در سال های پایانی دولت هیچ تغییری نخواهد کرد.
نادریان با بیان اینکه با این شبکه بانکی اقتصاد ایران راه به جایی نمی برد، 
گفت: 80 درصد مبادلات اقتصادی دنیا با دلار است، ما تحریم دلار هستیم. 

یعنی منشأ انتقال پول به دلار باید از آمریکا استعلام بگیرد.
وی افزود: تیم اقتصادی حســن روحانی  با در اختیار داشتن سه هزار 
روز وقت که دو هزار روز آن سپری شده و هزار روز مانده است نتوانست از 
پتانسیل درونی اقتصاد ایران یعنی تولید ناخالص ملی 400 میلیارد دلاری 
و نقدینگی هزار و 600 هزار میلیارد تومانی در مسیر تولید و رشد اقتصاد 

ایران بهره ببرد.
این ســازنده تجهیزات صنعت نفت تصریح کرد: یعنی وقت و پتانسیل 
اقتصاد ایران را با خندیدن و نخندیدن با اروپایی ها و آمریکایی ها مشــغول 
کردنــد؛ در حالی که روحانی دلار را 3 هــزار و 900 تومان از احمدی نژاد 

تحویل گرفت و به نزدیک 15 هزار تومان رسانده است.

یک سازنده تجهیزات صنعت نفت:

توتال ۲۰ سال نفت ایران را 
معطل کرد

گروه اقتصادی- 
بر اساس جدیدترین آمار بانک مرکزی، رشد اقتصادی بدون نفت 
کشــور در بهار امسال، در ادامه روند نزولی خود طی دو سال اخیر، به 

کمتر از یک درصد کاهش پیدا کرده است. 
بانک مرکزی طی هفته ای که گذشــت آمار جدید رشد اقتصادی را منتشر 
کرد و براساس این آمار؛ رشد اقتصادی فصل بهار با کاهش قابل توجهی نسبت 
به دوره های قبلی مواجه شده است. رشد اقتصادی بهار امسال )با نفت( معادل 
1/8 درصــد و )بدون نفت( هم معادل 0/7 درصد بوده اســت! به عبارت دیگر، 
رشــد اقتصادی بهار سال جاری بدون در نظر گرفتن درآمدهای نفتی، کمتر از 
یــک درصد بوده که در نوع علاوه  بر اینکه نمایانگر عملکرد ضعیف دولتمردان 

می باشد، نگرانی هایی را برای ادامه سال به وجود آورده است. 
این در حالی است که وقتی به آمارهای قبلی بانک مرکزی مراجعه می کنیم 
متوجه می شویم که طی سال های اخیر درخصوص میزان رشد اقتصادی پسرفت 
داشته ایم؛ چه اینکه براساس آمارهای رسمی بانک مرکزی، رشد اقتصادی سال 
1395 و 1396 بــه ترتیب 12/5 درصد و 3/7 درصد بوده که در حال حاضر به 

کمتر از دو درصد رسیده است! 
لذا در دو ســال اخیر میزان رشد اقتصادی ایران بیش از 10 درصد کاهش 
یافته که نشــان می دهد طی این دو ســال، هرچه زمان گذشته از شتاب رشد 

اقتصادی کشور کاسته شده است. 
صنعت کشور پسرفت کرد! 

جزئیات آمار رشــد اقتصادی نشان می دهد که متاسفانه برخی بخش های 
اقتصادی شــرایط نامناسبی را تجربه کرده اند؛ به عنوان مثال بخش هایی مانند 
»بازرگانی، رســتوران و هتلداری«، »خدمات عمومــی«، »خدمات اجتماعی، 
شخصی و خانگی« به عنوان زیرگروه های بخش خدمات با رشدهای منفی )به 
ترتیب 1/1- درصد، 0/5- درصد، 1/9- درصد( رو به رو شــده اند. علاوه  بر این 
بخش ها، بخش صنعت هم که یکی از مهم ترین ارکان رشــد اقتصادی کشور به 
شمار می آید، با وجود همه ادعاهایی که برای ساماندهی این بخش شنیده شده؛ 

رشد 1/5- درصدی را تجربه کرده که حاکی از پسرفت این بخش می باشد. 
البته برخی بخش های دیگر هم هستند که علی رغم اینکه رشد منفی نداشتند، 
رشدی نزدیک به صفر را تجربه کردند؛ مانند بخش کشاورزی با رشد 0/3 درصد! 
وقتی به رشد بخش های مهمی مانند کشاورزی و صنعت به عنوان پیشران های 
تولید کشور نگاه می کنیم متوجه می شویم که چرا اولا وضع تولید به این شکل 
درآمده و ثانیا چرا رشد اقتصادی بدون نفت ما در بهار امسال کمتر از یک درصد 
بوده اســت. نکته دیگری که درخصوص رشد اقتصادی بهار امسال وجود دارد؛ 
ســهم اندک بخش معدن )که طی سال های اخیر رهبر معظم انقلاب بر توسعه 
آن تاکید زیادی داشتند( می باشد؛ سهم این بخش بسیار مهم از رشد اقتصادی 
ســه ماهه نخست امسال، از همه بخش های دیگر کمتر بوده و فقط 0/8 درصد 

از کل رشد اقتصادی ایران را تشکیل داده است. 
جالب تر اینکه قرار بود که طی سال های به دلیل همان تاکید رهبری، توجه 
بیشتری به این بخش بشود تا زمینه های جایگزینی بخش معدن به جای نفت 
فراهم گردد که با وجود گذشــت حدود ســه سال، تاکنون تحول قابل توجهی 

رخ نداده است. 
یک بام و دو هوای دولتمردان 

متاســفانه دولتمردان )خصوصا جناب رئیس جمهور( در زمانی که وضعیت 
رشد اقتصادی نسبتا مناسب بوده )مانند سال های 93 و 95( به طور مدام آمار 
مذکور را تکرار و بر روی آن مانور تبلیغاتی می دادند؛ اما دقیقا در زمان هایی که 
رشد اقتصادی کشور شرایط بدی داشته )مانند سال 94 و بهار 97( سعی کردند 

با سکوت بی توجهی از کنار آن عبور کنند! 
به عنوان مثال، حســن روحانی در 15 شهریور 93 به پشتوانه رشد مثبت 
اقتصادی گفته بود: از رکود عبور کردیم! یا مثلا در سال 95 که رشد اقتصادی 
به 12/5 درصد رســیده بود؛ بارها در تبلیغات ریاســت جمهوری خود به این 

موضوع  اشاره می نمود. 
با این حال در ســال 94 که رشد اقتصادی کشور منفی بود، بانک مرکزی 
حتی آمار آن را تا ماه ها منتشر نکرد و در حال حاضر هم که رشد اقتصادی بدون 
نفت به کمتر از یک درصد رسیده شاهد هیچ موضع گیری ای از سوی مسئولان 
دولت علی الخصوص رئیس جمهور نیستیم. به عبارت دیگر؛ این مسئولان دولتی 
با اتخاذ سیاســت یک بام و دو هوا در زمینه موضع گیری هایشان، هر موقع که 
به نفعشان باشــد ترجیح می دهند درباره آمارهای مهمی مانند رشد اقتصادی 

حرف بزنند، نه مواقع دیگر.

یک کارشناس اقتصادی: 

ایران FATF را هم بپذیرد از لیست سیاه خارج نمی شود

براساس آمار جدید بانک مرکزی

رشد اقتصادی بدون نفت کشور
 به کمتر از یک درصد رسید

وزیر نفت با بیان اینکه »کمیتــه نظارتی اوپک و غیراوپک از 
نظر حقوقی حق تصمیم گیری ندارد«، گفت: بدون لحظه ای تردید، 
بی گمان من هر تصمیمی را که منافع ملی ما را تهدید کند وتو می کنم.

به گزارش خبرگزاری تسنیم، بیژن زنگنه وزیر نفت در آستانه برگزاری 
نشست کمیته مشترک وزارتی نظارت بر توافق کاهش عرضه نفت اوپک و 
غیر اوپک )JMMC( که روز یکشنبه در الجزایر برگزار می شود، در گفت وگو 
با موسسه خبری پلاتس و خبرگزاری بلومبرگ در تهران با بیان اینکه »این 
نهاد تنها نظارت و بررسی می کند و به نشست وزارتی گزارش ارائه می دهد 
و ایــن کمیته حق تصمیم گیری ندارد«، گفــت: آنها چیزی به نام »بیانیه 
همــکاری« ایجاد کرده اند که مــا از آن قدردانی می کنیم و برای آن ارزش 
زیادی قائل هستیم. به ویژه کشورهای غیر عضو اوپک که در 2 سال گذشته 
به ما ملحق شــده اند، به ویژه مکزیک و روسیه، که با ما کار کرده اند و به ما 
کمک کرده اند که بازار را تا حد زیادی تثبیت کنیم، اما قرار نیســت بیانیه 

همکاری جای اوپک را بگیرد.
وی افزود: روسیه برای مدتی کمک کرد و در وضع کنونی، آنها مشکل 
ما نیستند؛ آنها کمک کردند و سپس آن دوران منقضی خواهد شد و آنها 
هر چه بخواهند طبق منافع ملی خود به عنوان کشوری که یک تولیدکننده 
نفت غیر عضو اوپک است، همکاری می کنند، اما من از کشورهای عضو اوپک 
انتظار بیشتری دارم و به ویژه در وضع کنونی درست نیست که دو عضو به 

سردمداری و ایفای نقش رهبری در جریان ضدایرانی بپردازند.
وزیر نفت ادامه داد: اوپک و برخی کشــورهای غیرعضو اوپک همسو با 
رویکرد آمریکا فعالیت می کنند، متأسفانه بخشی از دبیرخانه اوپک هم در 
این جهت حرکت می کند و ما متوجه این مسئله هستیم و من به این وسیله 
می خواهم به دبیرخانه تذکر بدهم که درباره بخشــی از فعالیت های خود، 
مراقب باشــد و به آنها یادآوری می کنم که اوپک سازمانی مستقل است و 
زیر مجموعه وزارت انرژی آمریکا نیست و مسئولان اوپک باید به این مسئله 
توجه کنند.زنگنه تصریح کرد: همه این سر و صدا، تبلیغات، اطلاع رسانی و 

پلاکاردها، تنها با هدف تبلیغات برای متفرق کردن اوپک است.
وی گفت: بدون لحظه ای تردید، بی گمان من هر تصمیمی را که منافع 
ملی ما را تهدید کند وتو می کنم. بدون لحظه ای تردید. وتو به این معناست 

که آن تصمیم قانونی نیست. اگر وتو باشد، آن تصمیم غیر قانونی است.

زنگنه:

هر تصمیمی که منافع ملی ما را 
تهدید کند وتو می کنم

یک عضو هیئت مدیره انجمن انبو ه سازان گفت: کمبودی در 
بخش مصالح ساختمانی نداریم اما به دلیل افزایش قیمت میزان 

ساخت و ساز بسیار کاهش یافته است.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، این روزها وضعیت بازار مسکن 
نســبت به سال گذشته بسیار متفاوت اســت. آمارها حاکی از آن است 
که میزان معاملات مسکن در مقایســه با سال گذشته کاهش 30 الی 
40 درصدی داشــته است. از سوی دیگر گزارش های میدانی نیز نشان 
می دهد حال بازار مسکن چندان مناسب نیست و میزان صدور پروانه های 

ساختمانی کاهش 1/4 درصدی داشته است
مشاوران املاک نیز دل خوشی از وضعیت کنونی بازار مسکن ندارند 
به طوری که بسیاری از آنها شغل خود را  تغییر داده اند. به گفته برخی 
از مشاوران املاک میزان معاملات خرید و فروش مسکن بسیار کاهش 
یافته و در طول سه ماه گذشته تنها یک الی دو معامله انجام شده است.
 یکــی  از مشــاوران املاک در محدوده خواجه عبــدا... انصاری در 
تهران، با اعلام نارضایتــی از افزایش قیمت ها گفت: نرخ ها بیش از حد 
تورم افزایش یافته و میزان معاملات مســکن کاهش بسیار چشم گیری 

داشته است.
وی ادامه داد: میانگین قیمت مسکن در این محدوده ،سال گذشته 
هفت میلیون تومان بوده اما امســال به 14 میلیون تومان رسیده است 

بنابراین کمتر متقاضی  برای خرید به مشاوران املاک مراجعه می کند.
در همین راســتا، ایــرج رهبر عضو هیئت مدیره انبوه ســازان نیز با 
مشــاوران املاک هم عقیده بود و اعلام کرد در نیمه دوم سال قیمت ها 
کاهش نمی یابد و در ســه ماه گذشــته میزان معاملات مسکن کاهش 

چشم گیری داشته است.
وی بیان کرد: تنها راهکار خروج از وضعیت کنونی مســکن افزایش 
تولید اســت و دولت باید از طریق افزایش قدرت خرید مردم بتواند بازار 
را ساماندهی کند. عضو هیئت مدیره انجمن انبو ه سازان با اشاره به اینکه 
قیمت مصالح ساختمانی در چند ماه گذشته افزایش چشمگیری داشته 
اســت، گفت: کمبودی در بخش مصالح ســاختمانی نداریم اما به دلیل 

افزایش قیمت میزان ساخت و ساز بسیار کاهش یافته است.
رهبر ادامه داد: رئیس جمهور سال گذشته ورود به سکونتگاه های غیر 
رسمی و بافت های فرسوده را ضروری دانست و در همین خصوص ستاد 
بازآفرینی شهری را تشکیل داد اما تا به امروز اقدام چشمگیری در این 

حوزه صورت نگرفته است.

عضو هیئت مدیره انجمن انبو ه سازان: 

کمبودی در بخش مصالح ساختمانی 
وجود ندارد

نایب رئیس اتــاق اصناف گفت:  با توجه به اینکه هنوز اجناس 
انبار محتکران وارد بازار نشــده، عرضه این اجناس نیز می تواند 

قیمت ها را متعادل کند.
محمود هاشــمی با تاکید بر اینکه اقدام دولت مبنی بر ترخیص کالا 
بدون مابه التفاوت ارزی باید زودتر انجام می شــد، اظهار کرد: با ترخیص 
کالاها، بازار آرام می گیرد و قیمت ها خواهد شکست، چراکه فروشندگان 

حق ندارند کالایی را بالاتر از قیمت درج شده روی آن عرضه کنند.
وی افزود: در حال حاضر از بازار عقب هستیم. اما اگر روزی چند هزار 
تن کالا ترخیص و از طرف دیگر اجازه واردات داده شود، کمبودی در بازار 

نخواهیم داشت اما افزایش قیمت به هر حال ایجاد می شود.
نایب رئیس اتاق اصناف ایران با بیان اینکه با تغییر سیاست های دولت، 
مردم باید باور کنند که نگهداری دلار و ســکه نه تنها اثری ندارد، بلکه 
زیان بار است، اظهار کرد: اتفاقاتی که در بهمن ماه رخ داد، کشور را غافلگیر 
کرد اما همانطور که بیماری ناگهانی اتفاق می افتد، درمان آن طولانی است 

و کشور نیز باید با آرامی از این غافلگیری خارج شود.
هاشمی با بیان اینکه باید انبارداری را از احتکار تفکیک کنیم، گفت: 
هنوز در توزیع کالاهای احتکار شــده فشــاری وارد نشده که عرضه آنها 

بتواند قیمت ها را بشکند، اما این کار باید انجام شود.
وی ادامه داد: اگر نمونه های انباری در مغازه انباردار به فروش می رسد 
و آن مغازه ورود و خروج دارد پس انبار فروشنده، انبار احتکار نیست. در 
گذشته احتکار فقط مربوط به مواد مصرفی و خوراکی بود اما حالا حتی 
برای ماشین هم استفاده می شود؛ بنابراین متوجه شدیم که هر کالایی را 

که نگه داریم تا گران تر بفروشیم احتکار محسوب می شود.
هاشــمی افزود: اطلاع رســانی در باره تعداد انبارهایــی که با قصد و 
غرض محصولات را ذخیره کرده باشند نباید حاد شود که آرامش جامعه 
را بهــم بریزد. ضمن اینکه به جای فشــار در توزیــع کالاها، باید بخش 
 تولیــد را فعال کنیم، چراکه گســترش تولید باعث می شــود دپو دیگر 

اتفاق نیفتد.

گمرک ایران در تشریح توصیه های گمرکی 
به واردکنندگان تاکید کرد: واردات خودرو فعلا 
ممنوع است و مصوبه جدیدی در این خصوص به 

گمرک ابلاغ نشده.
به گزارش روابط عمومی گمرک ایران، با مصوبات 
جدید دولت روند واردات کالا در گمرکات به روال عادی 
بازگشــته و وضعیت واردات به صورت روزانه در ستاد 

مرکزی گمرک ایران پایش می شود.
بنابراین گزارش، در حال حاضر سه هزار و 637 قلم 
کالا مشمول معافیت از پرداخت مابه التفاوت ارز شده اند. 
بنابراین در زمان ترخیص این کالاها که به تفکیک کد 
تعرفه هر کالا به گمرکات ابلاغ و اطلاع رســانی شده 
است نیازی به تاییدیه سازمان حمایت مصرف کنندگان 

و تولید کنندگان یا تعهد بانکی نیست.

اگــر کالایی مشــمول فهرســت معافیت ها نبود 
وارد کننده کالا می تواند به بانک مراجعه و با ارائه تعهد و 
اخذ کد رهگیری بانک نسبت به ترخیص 100 درصدی 
کالا اقدام نماید. در صورتیکه امکان اخذ تاییدیه سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان فراهم نیست 

می تواند موضوع را به گمرک اجرایی اعلام نماید.
با توجه به دستور رئیس کل گمرک ایران در صورت 
درخواست واردکننده، گمرکات ملزم هستند نسبت به 
ترخیص 70 درصد کالا اقدام نمایند تا صاحب کالا در 
فرصت مناسب نسبت به پیگیری موضوع مابه التفاوت 
ارز از طریــق ارائه تعهــد به بانک خود یا اخذ تاییدیه 
از ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان 

اقدام کند.
به پیشنهاد گمرک ایران واردات کالا بدون انتقال 

ارز برای کالاهای موجود در انبارها آزاد شــده اســت. 
بنابراین ثبت ســفارش با اعتبار حداکثر یک ماه برای 
ترخیص جهت واردات کالا به اســتثنای خودرو که تا 
قبــل از تاریخ تصویب ایــن تصویب نامه دارای قبض 
انبار اماکــن گمرکی، مناطق آزاد تجاری _ صنعتی و 
ویژه اقتصادی باشند بدون انتقال ارز و با ارز متقاضی 

از سوی هیئت وزیران بلامانع است.
همچنین ترخیص کالاهایی که تاریخ صدور ثبت 
ســفارش آنها اول مرداد ماه سالجاری می باشد بدون 
رعایت سقف ارزشی واردات موضوع تبصره 3 اصلاحی 
بند 2 ماده 10 آئین نامه اجرایی قانون مقررات واردات 
و صــادرات موضوع تصویب نامه شــماره 49751/ت 

55549 ه بلامانع است.
در حال حاضر تعداد 1400 قلم مشمول ممنوعیت 

واردات است که امکان ثبت سفارش و واردات این کالاها 
وجود ندارد. خودرو نیز در فهرست قرار دارد و مصوبه 

جدیدی در این خصوص به گمرک ابلاغ نشده است.
همچنین با دســتور رئیس کل گمرک ایران اخذ 
ضمانتنامــه برای مالیات بر ارزش افــزوده و عوارض 
متعلقه واردات در گمرکات سراسر کشور بلامانع است.
گمــرک ایران اگر چه صرفا مجری سیاســت ها و 
دســتورالعمل های تجارت خارجی اســت و در حوزه 
مقررات و قوانیــن ورود و خروج کالا تصمیم گیرنده 
نیســت اما در هفته های اخیر به دســتور رئیس  این 
دستگاه از تمامی ظرفیت های قانونی استفاده کرده تا 
واردکنندگان و صادرکنندگان در شرایط ویژه اقتصادی 
با کمترین مشــکلات مواجه شــوند که ارائه اینگونه 

راهکارها از جمله این اقدامات است.

به  ارزیابی عملکرد و رســیدگی  مدیرکل 
هیئت های تخلفات اداری سازمان امور مالیاتی 
کشور گفت: در سال های 95 تا 97 تاکنون 135 
پرونده تخلف برای کارمندان مالیاتی منجر به 
حکم اخراج و انفصــال دائم از خدمات دولتی 

شده است.
محمدحسن بازیار در گفت وگو با خبرگزاری فارس، 
در پاســخ به این ســؤال که آیا طرح جامع مالیاتی 
توانســته منجر به کاهش روابط فیزیکی کارمندان و 
مؤدیان در رسیدگی به پرونده های مالیاتی شود، اظهار 
داشــت: متصدیان طرح جامع مالیاتی باید نسبت به 
این موضوع آمار دهند. نامه ای منتشر شد که براساس 
دســتورالعمل ابلاغی سال 82 در رابطه با مشاوره یا 
استخدام کارمندان توسط مؤدیان بود. بر اساس این 

ابلاغیه کارمندان ضمن خدمت از هرگونه مشــاوره 
و پذیرفتن دفترنویســی ممنوع بوده و برای تأکید و 

یادآوری مجدداً آن را ابلاغ کردیم.
وی در پاســخ به این ســؤال که یادآوری مجدد 
احتمالاً حکایت از افزایش آمار تخلفات دارد، تصریح 
کرد: هیئت رســیدگی ســازمان مالیاتــی از تاریخ 
65/7/1 تشکیل شــده و سابقه میزان تخلفات را در 
اختیــار نداریم که بتوان مقایســه کرد. تأکیدمان بر 
این اســت که دریافت هرگونه وجه از سوی کارکنان 
 سازمان مالیاتی تخلف و ممنوع بوده و به آن رسیدگی

 می شود.
مدیرکل ارزیابی عملکرد و رسیدگی به هیئت های 
تخلفات اداری سازمان امور مالیاتی کشور در مورد آنکه 
بالاترین رأی صادر شده در این هیئت چه بوده است، 

گفت: بالاترین حکم صــادره تاکنون انفصال دائم از 
خدمات دولتی و اخراج نیز داشتیم. در سال های 95 
و 96 حدود 90 پرونده منجر به رأی شده که در آنها 
اخراج و انفصال از خدمت نیز وجود دارد. پرونده هایی 
که در هیئت تخلفات داریم حداکثر ظرف ســه ماه 

منجر به صدور حکم می شود.
بازیار درباره اینکه سال 96 چه میزان پرونده در 
هیئت رسیدگی به تخلفات اداری وجود دارد، گفت: 
تعــداد پرونده ها زیاد اســت و هرگونه نقض قانون را 
تخلف می دانیم، شــاید متخلف فرد سالمی باشد اما 
قانون را نقض کرده باشد. در این میان کسانی هستند 
که عامدانه مرتکب خلاف می شوند و وجه من غیر حق را 
گرفته اند که در این زمینه 80 پرونده ثبت شده است. 
این به غیر از آرای صادر شده مربوط به سال های قبل 

است. برای سال 97 نیز تاکنون حدود 45 پرونده به 
هیئت رسیدگی به تخلفات اداری واصل شده است.

وی با بیان اینکه مدت زمان رسیدگی به تخلفات 
از تفهیم اتهام تا ابلاغ به متهم 60 تا 70 روز اســت، 
یادآور شــد: بالاترین رقم دریافت شده از سوی افراد 

متخلف 50 تا 60 میلیون تومان است.
مدیرکل ارزیابی عملکرد و رسیدگی به هیئت های 
تخلفات اداری ســازمان امور مالیاتی کشور به زمینه 
و بســتر بروز تخلفات اداری  اشاره کرد و گفت: یکی 
از دلایل ارتکاب تخلف بحث رسیدگی به پرونده های 
مالیاتی است که میان کارمند و مؤدی ارتباط برقرار 
می شــود و اگر فرایندها سیستمی باشد و مستندات 
و اطلاعات کافی در پرونده ها اســتفاده شود تخلفات 

اداری کاهش خواهد یافت.

نایب رئیس اتاق اصناف:

اجناس محتکران 
هنوز وارد بازار نشده است

گمرک خبر داد

واردات خودرو فعلا ممنوع

سازمان مالیاتی اعلام کرد

صدور 135 حکم انفصال و اخراج برای کارمندان متخلف مالیاتی 

نگرانی کاربران سکه ثامن
 از احتمال کلاهبرداری جدید

در پی انتشار خبری در روزنامه کیهان مورخ 25 
شهریور97 با عنوان »پتروشیمی ها دو سوم ارز خود را 
به بازار ثانویه  نمی دهند«. به نقل از خبرگزاری مهر، 

وزارت نفت جوابیه ای ارسال کرد.

در تو ضیحات این وزارتخانه آمده است: »تاکنون 
پتروشــیمی ها  به تعهدات ارزی خود عمل کرده اند و 

تخلفی در این زمینه وجود نداشته است«.
کیهان: گفتنی است علیرغم ادعای وزارت 

نفت، احمد امیرآبــادی فراهانی، عضو هیئت 
رئیسه مجلس هفته گذشته در صفحه شخصی 
خود در توئیتــر دربــاره دلار 14000 تومانی 
و بازی عــده ای با قیمت ارز، نوشــت: » دلار 

14000 تومانی پروژه اســت. ترامپ و تحریم، 
رد گم کنی اســت. برخی افراد با شیر فلکه ارز 
بازی کردند!  70 درصد ارز پتروشیمی ها دست 

برخی صرافی هاست!!!«

جوابیه وزارت نفت و پاسخ کیهان


